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توضیحات قالیباف درباره سن بازنشستگی
رئیس مجلس شورای اسلامی با ارائه توضیحی درباره میزان سابقه خدمت و سن 
بازنشستگی شاغلان گفت: آقایان شاغل ورودی ۱۴۰۳ به بعد برای بازنشستگی 
باید ۳۵ سال سابقه خدمت و یا ۶۲ سال سن و بانوان شاغل ورودی همین سال 
باید ۳۰ ســال سابقه خدمت و یا ۵۵ سال سن داشته باشند و این موضوع برای 
شاغلان در حال خدمت به صورت زمان دار بوده که متوسط آن حدود ۲ ماه است.

به گزارش ایلنا، جعفر قادری نماینده مردم شــیراز در مجلس در جلســه علنی 
نوبت دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری درباره مصوبه روز گذشته مجلس 
پیرامون زمان بازنشستگی شاغلان گفت: موضوع سن بازنشستگی در کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم مطرح نشــده و این مصوبه صحن دارای ابهاماتی است 

که لازم است برای رسیدگی بیشتر به صحن بازگردد.
محمدباقر قالیباف در پاســخ به تذکر ایــن نماینده با بیان اینکه این موضوع در 
مجلس تصویب شده و قابل بازگشت نیست، گفت: روز گذشته در زمان رأی گیری 
و بعد از آن و هنگام ظهر به این موضوع اشاره کردم که خروجی مصوبه مجلس 

چیست.
رئیس مجلس شــورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: باید در نظر داشت که این 
قانون برای افرادی که در حال حاضر در حال خدمت هستند به مرور زمان اجرا 
می شــود یعنی اگر به متوسط بنگریم، تقریباً متوسط آن حدود دو ماه تا دو ماه 
و نیم اســت، یعنی کسی که ورودی امسال است، با ۳۵ سال خدمت بازنشسته 
می شود البته اگر کسی که در حال حاضر شاغل است به صورت داوطلبانه بخواهد 

تا ۳۵ سال در کار بماند، مانعی برای او نیست.
وی ادامه داد: به طور روشــن می گویم تداوم کار به این شــکل است که آقایان 
ورودی های ۱۴۰۳ حتما باید با ۳۵ ســال ســابقه خدمت و با ۶۲ ســال ســن 
بازنشسته شوند که این میزان برای خانم ها ۳۰ سال سابقه خدمت و یا ۵۵ سال 

سن است از این رو موضوع بسیار شفاف است.

مخالفت مجلس
 با ممنوعیت پرداخت کمک های دولتی 

نمایندگان مجلس بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه را حذف کردند که در آن 
ممنوعیت برای شرکت های دولتی جهت پرداخت کمک پیش بینی شده بود و 

هرگونه کمک در حکم تصرف غیرقانونی در اموال دولتی می شد.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت عصر امروز و در ادامه 
بررســی موارد ارجاعی کمیسیون تلفیق بند الف ماده ۲۵ و تبصره آن را بررسی 
کردنــد؛ اصل این بند رای نیاورد، حذف آن مطرح شــد و نمایندگان این بند را 
حذف کردند. در این آمده بود: »به منظور ساماندهی و افزایش کارایی و اثربخشی 
شرکت های دولتی و تسریع در واگذاری شرکت های قابل واگذاری، اقدامات زیر 

انجام می شود:
الف- با هدف رعایت حقوق سهامداری و عدم تحمیل تعهدات مالی به شرکت های 
دولتی، اختصاص درصدی از هزینه، درآمد یا سود شرکت های موضوع مواد ۴ و 
۵ قانون مدیریت خدمات کشــوری تحت هر عنوان و به هر میزان ممنوع است. 
هرگونه کمک توســط شرکت های یاد شده در حکم تصرف غیرقانونی در اموال 

دولتی است.
تبصره- ماده ۴ قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 

دولت )۲( مصوب ۱۳۹۳/۱۲/۴ مشمول حکم این بند نمی باشد.«

تذکرات کتبی نمایندگان مجلس
 به مسئولان اجرایی کشور

۲۲ نفر از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به وزیر آموزش و پرورش درباره 
تعطیلی مدارس روستاهای کم برخوردار به بهانه تفکیک جنسیتی تذکر کتبی 

دادند.

شرط مجلس برای افزایش سقف دریافتی کارکنان
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی صرفا برای مشاغل حســاس و خاص و با 
درخواســت بالاترین مقام دستگاه و تصویب شــورای حقوق و دستمزد امکان 

افزایش سقف دریافتی را فراهم کردند.
به گزارش برنا، نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در ادامه جلسه علنی روز 
گذشته )دوشنبه۲۹آبان( مجلس شورای اسلامی، با پیشنهاد اصلاح کل تبصره 

بندالحاقی ماده ۱۸ لایحه برنامه هفتم توسعه موافقت کردند.
بر اساس اصلاح صورت گرفته در تبصره بند الحاقی ماده ۱۸ لایحه برنامه، صرفا 
برای مشاغل حســاس و خاص )با شرایط خاص نه دستگاه خاص(، از جمله در 
حوزه عملیاتی صنعت نفت و دریانوردی با درخواســت بالاترین مقام دستگاه و 

تصویب شورای حقوق و دستمزد امکان افزایش سقف دریافتی وجود دارد.

انتقال ۱۴ زندانی ایرانی از عراق به کشور 
معاون حقوق بشــر و امور بین الملل وزیر دادگستری از انتقال ۱۴ زندانی ایرانی 

محبوس در عراق به کشورمان خبر داد.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی وزارت دادگستری، عسکر جلالیان در 
این باره گفت: از زمان اجرایی شــدن موافقت نامــه انتقال محکومین به حبس 
میان جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عراق، هفتمین گروه از زندانیان ایرانی 
محبــوس در زندان های عراق دوشــنبه ۲۹ آبان از مرز مهران در اســتان ایلام 
به کشــورمان منتقل شــدند. وی گفت: این افراد به دلایل مختلف بازداشت و 
بــه حبس های طویل المدت محکوم شــده بودند که با پیگیــری کمیته انتقال 
محکومین وزارت دادگســتری، وزارت امورخارجه، قوه قضاییه و بخش کنسولی 
ســفارت کشــورمان در بغداد برای گذران ادامه دوران محکومیت خود به ایران 
منتقل شــدند. جلالیان همچنین با اشــاره به اینکه تا پایان فصل پاییز، تعداد 
دیگری از زندانیان ایرانی محبوس در زندان های ترکیه و ارمنستان به کشورمان 
منتقل خواهند شد، از هموطنان درخواســت کرد ضمن اطلاع کامل از قوانین 
کشــور مقصد سفر، از حمل هرگونه موادمخدر و قرص های ممنوعه و همچنین 

قبول بسته های امانتی از دیگران خودداری کنند.

ضرورت توجه به اصل فهم پذیری 
در نظریات و برنامه ها

ادامه از صفحه 1
 اما به کرات دیده می شــود که چه بسا برنامه های بسیاری به خطا و اشتباه 
مبتلا می شوند و از این رو یگانه راه اعتماد به یک فکر یا عقیده یا برنامه آن است 
که بتوان آن را بررسی و نقد کرد و در نهایت ارزشیابی و قضاوتی را در مورد آنها 

به انجام رساند که فهم نقادانه نام می گیرد.
از ســویی چنانچه توافق داشــته باشیم که نیل به رشــد در زندگی فردی و 
اجتماعــی و حرکت در چرخه حیاتی که متصــل به عوالم غیر مادی و ملکوتی 
اســت، نیازمند داشــتن آگاهی از حقایق عوالم مذکور است، معتقد به ضرورت 
فهم شــهودی هستیم که بدون برخورداری از آن عموم تلاش آدمی در رسیدن 
به حقیقت زندگی ناگزیر به سرگردانی، جستجوی کور و بی هدف منتهی خواهد 
شــد. نکته مهم دیگر این است که براساس محک فهم پذیری، آدمی به درستی 
می داند که چه چیزی را می تواند بشناســد و چه اموری اصولا از مدار شــناخت 
او بیرون اســت. معتقدان به تئوری فهم پذیری نیز، صرفاً به اثبات گری مسایل و 
قضایا اکتفا ننموده و نقد پذیری را به عنوان مکمل اثبات پذیری و ابطال پذیری، از 
ضروریات قلمرو تفکر خود برمی شمارند. بیان دیگر نکات یاد شده این است که در 
عموم برنامه ها و نظریه ها، محک اصلی آدمی تکیه بر میزان فهم پذیری آن است و 
اصول سه گانه اثبات پذیری، ابطال پذیری و نقدپذیری نیز به عنوان زیرشاخه های 

مهم آن باید مورد توجه قرار گیرند.
با وصف فوق آنان که همواره به صورت روشــمند بیندیشند و با برخورداری 
از شاخصه فهم پذیری مسائل را بکاوند، خطر پذیر بوده و در جهت بسط اندیشه 
خویش از هیچ کوششــی فروگذار نمی نمایند. اینان به مدد ســنگ محک فهم 
پذیری به سراغ برنامه ها خواهند رفت و هرگز تن به تبعیت کورکورانه و عاری از 

تحلیل و نقد نخواهند داد. 
از منظر نگارنده دســت اندرکاران و مسئولان حوزه مهم برنامه ریزی نیازمند 
بازنگری و باز فهمی جدی در تدوین برنامه ها هستند تا علاوه بر اینکه مغلطه و 
سفسطه های رایج را از درون برنامه های فاقد پشتوانه عقلانی بزدایند، با پذیرش 
اصل مهم فهم پذیری، بســتر و مسیر نقد و تحلیل روشمند برنامه ها را در کشور 

مهیا و هموار کنند.

مجلس

عدلیه

یادداشت

گروه سیاسی- مانیا شوبیری: با اعلام نتایج 
اولیه بررســی صلاحیت ها از سوی هیات های 
اجرایی، تیــغ تیز رد صلاحیت ها کورســوی 
امیدی که برای تغییر وجود داشــت را ناامید 
کرد. گویا نویســندگان پروپزال خالص سازی 
قصد کوتاه آمدن ندارند و نقاط ضعف بی شمار 
مجلس یازدهم برای آنها درس عبرت نشده و 
می خواهند مجلسی ضعیف تر از مجلس یازدهم 
روی کار بیاید.  مرتضی الویری معتقد است اگر 
غیر از این اتفاقی می افتاد باید تعجب می کرد. 
الویری در گفت وگو با مردم ســالاری از معایب 
تصویب نظارت اســتصوابی در مجلس چهارم 

سخن گفت.
الویری همچنین با ابراز نگرانی از آینده کشور 
تاکید کــرد که اگــر اصلاحــات بنیادین در 
ساختارها و رفتارها صورت نگیرد تداوم وضعیت 
فعلی نگران کننده خواهد بود. در ادامه مشروح 

این گفت وگو را بخوانید؛
مرتضی الویری، شــهردار اسبق و عضو سابق 
شورای شهر تهران در گفت وگو با مردم سالاری 
با اشاره به بررسی صلاحیت ها توسط هیات های 
اجرایــی گفت: نتایجی کــه در مورد عملکرد 
هیات های اجرایی منتشر شد برای من عجیب 
نبود، با توجه به نارسایی های که در قانون وجود 
دارد این وضعیــت را پیش بینی می کردم، در 

واقع بهتر اســت بگویم اگر غیر از این بود باید 
تعجب می کردیم. 

الویری افزود: نارســایی های بسیاری در قانون 
انتخابات وجود دارد که این نارسایی ها نتیجه ای 
جــز قلع و قمع نیروهای کارآمــد و تاثیرگذار 

نخواهد داشت.
وی با اشاره به بند ۱، ۲ ، ۴ و ۶ ماده ۳۱ قانون 
انتخابات گفت: چهارچوب ها و شرایطی را برای 
انتخاب شوندگان گذاشته اند که دقیقا مصداق 
بی اعتمادی و تفتیش عقاید از نامزدهاســت؛ 
یعنی برخلاف اصل ۳7 قانون اساسی که اصل 
را بر برائت آدمیان دانســته اســت؛ نامزد را به 
محکمه تفتیش عقاید می برند و با نگاه متهم یا 
مجرم به او نگاه می کنند، مگر به وسیله موثقین 
آقایان عکســش ثابــت شــود.  الویری خاطر 
نشــان کرد: خود به خود با همچین وضعیتی 
در قانون نمی توان انتظار داشت که نامزدهایی 
که منطبق بر سلیقه جناح حاکم نباشند تایید 

صلاحیت شوند.
این عضو ســابق شورای شــهر تهران در ادامه 
با اشــاره به اینکه نظارت استصوابی حدود ۱۱ 
ســال بعد از پیروزی انقلاب بــرای اولین بار 
توسط شورای نگهبان مطرح شد افزود: زمزمه 
نظارت اســتصوابی در انتخابــات میاندوره ای 
مجلس ســوم توسط شــورای نگهبان مطرح 

شــد و در انتخابات مجلس چهارم برای اولین 
بار اجرا شد و چندی بعد توسط همان مجلس 
چهارم به صورت قانون درآمد. الویری با تاکید 
بر اینکه از زمانی که نظارت استصوابی قانونی 
شد انتخابات معنای واقعی خود را از دست داد، 
افزود: به جای اینکه مردم آزادانه به فردی که 
ارجح می دانند رای بدهند، شورای نگهبان در 

تصمیم گیری مردم دخالت کرد.
الویری با بیان اینکه نظارت استصوابی باعث شد 
تا تجلی دخالت در رای مردم در قانون انتخابات 
هم ظهور و بروز بیشتری پیدا کند، افزود: وقتی 
که ماده ۳۱ قانــون انتخابات بیان می کند که 
فردی که می خواهد انتخاب شود باید التزام به 
اسلام و ولی فقیه داشته باشد، مفهوم دیگرش 
این اســت که اگر چنین چیزی برای شخص 
ممیز و ناظر اثبات نشــود آن شــخص مردود 
اســت؛ ما می توانیم مــدرک تحصیلی فرد یا 
سن فرد را رصد کنیم، ولی نمی توانیم درمورد 

اعتقادات و باورهای افراد داوری کنیم.
به گفتــه وی وقتی کار بــه دخالت و ممیزی 
کردن مطالبی می رسد که با باور و اندیشه افراد 
ســروکار دارد و با آن شاخص بسنجیم نتیجه 
همین می شود که می بینید؛ یعنی یا فرد باید 
خودش را تســلیم سلیقه حاکمیت کند و یا با 
ریا و تدبیر، چیزهای که باور ندارد را بگوید و یا 

رد صلاحیت شود. 
الویــری در ادامه این گفت وگو در پاســخ به 
این ســوال که عملکرد مجلس یازدهم چطور 
بوده اســت، گفــت: به عقیده من متاســفانه 
از مجلــس اول تا بــه حال، ســیر نزولی در 
مجلس ها را می توان مشــاهده کرد و دلیل آن 
هم دخالت های شــورای نگهبان یا هیات های 
اجرایی بوده است. این فرایند نماینده مجلس 
را محافظه کار می کند که مبادا حرفی بزنند که 

دوره بعد رد صلاحیت شوند. 
وی با اشــاره به اینکه کارنامه قابل قبولی برای 
این مجلس نمی بینم افزود: مجلســی می تواند 
مجلس مردمی و توســعه گرا باشد که در قبال 
مشــکلات اقتصــادی، در مــورد بحران های 
سیاســت های داخلــی و خارجــی، در مورد 
بحران های محیط زیستی و یا در مورد مسائل 
اجتماعی که جامعه با آن مواجه است برخورد 
سازنده داشته باشد و با ارائه طرح های سازنده و 

مفید راهگشایی کند. 
شــهردار اســبق تهران بــا بیان اینکه شــما 
نمی بینید که مجلس ما در این زمینه حرکتی 
داشته باشد، افزود: به کرات دیده شده لوایحی 
هم که توسط دولت به مجلس ارائه می شود به 
جــای اینکه وضعیت بهتری پیدا کند به دلیل 
نداشتن دید استراتژیک و توسعه گرا به سرانجام 

مثبتی نمی رسند.
الویری در خصوص عملکرد دولت سیزدهم نیز 
با اشاره به اینکه آنچه که عیان است چه حاجت 
به بیان است گفت: در خصوص عملکرد دولت 
باید از کســانی که در ایــران زندگی می کنند 
ســوال کنید، از مردمــی که بــا بحران های 
اقتصادی مواجه هستند، مردمی که با تورم ۴۰ 

تا ۵۰ درصد دست و پنجه نرم کرده اند.
وی بــا تاکید بر اینکــه از هر جنبه ای که نگاه 
کنیم دولت کارنامه قابل قبولی نداشته است، 
گفت: از فرار نخبگان از کشــور، از آشــفته تر 
شــدن وضعیت محیط زیســت، بحران آب و 
بحران آلودگی هوا، از لحــاظ ناامیدی و یاس 
و بی اعتمادی به آینــده و حتی از لحاظ تنزل 
جایگاه ایران در سطوح بین الملل در وضعیت 

نامطلوبی به سر می بریم.
به گفته وی وضعیت کشور در همه حوزه های 
اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی وضع 
نگــران کننده ای اســت.  الویری بــا تاکید بر 
اینکه اگر حاکمیت دســت به تغییرات بنیادی 
و اساســی در کشــور نزند من به آینده کشور 
بیمناک هســتم، گفت: به اعتقاد من، ما نیاز 
به تغییرات ســاختاری، رفتاری و رویکردی در 

کشور داریم.
وی خاطر نشــان کــرد: در حــوزه تغییرات 
ساختاری ما الزاما باید به سمت بازنگری قانون 
اساســی برویم، چهل و چند ســال از تصویب 
قانون اساسی می گذرد، جامعه متحول شده و 
نیازهای کشور تغییرات زیادی داشته است از 
طرف دیگر ما در این ســال ها تجربیات زیادی 

به دست آورده ایم.
الویری با تاکید بر اینکه یکی از کارهای اساسی 
و بنیادی اصلاح و بازنگری قانون اساسی است 
گفت: نباید این نکتــه را فراموش کرد که در 
زمان تصویب قانون اساسی باید به نکاتی توجه 
می شــد، که آن زمان هم مد نظر قرار نگرفته 

بود. 
وی با بیان اینکه در حوزه تغییر رویکردها الزاما 
باید سیاســت خارجی مان متحول شود گفت: 
نمی تــوان در دنیای متحــول امروز که اصل و 
پایه بر مراودات و تبادلات بین کشورهاســت 
سیاست های انقباضی یا خصمانه داشته باشیم.

الویری خاطرنشان کرد: دشمنی ها را باید کنار 
بگذاریم و با تمام کشورهایی که از نظر سازمان 
ملل قانونی شــناخته شــده اند رابطه معقولی 
داشته باشیم، منافع ملی ما ایجاب می کند که 
اصل را بر ارتبــاط بگذاریم، نه قطع رابطه و یا 

غلتیدن به سمت بلوک های خاص سیاسی.
این فعال سیاسی با بیان اینکه در حوزه داخلی 
ما گریزی از بازکردن فضای سیاســی نداریم، 
گفت: باید زندانیان سیاســی آزاد شوند، باید 
حصر نامعقول و غیر قانونی پایان یابد ، بایستی 
فضای مطبوعاتی باز شود تا همه اندیشمندان 
و صاحب نظران آنچیزی که به نفع منافع ملی 
است را بدون هراس و نگرانی بنویسند و منتشر 
کنند. الویری تاکید کرد: اگر اصلاحات بنیادین 
در ساختارها و رفتارها صورت نگیرد من تداوم 
وضعیت فعلی را جز فروپاشی سیستم از درون 

و یا میدان داری براندازان نمی بینم.

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: صابون 
شــورای نگهبــان و ردصلاحیت بــه اغلب 
اصلاح طلب ها خورده و بعید می دانم کسی را 
داشته باشیم که تجربه ردصلاحیت را نداشته 
باشــد. بنابراین تکرار ایــن موضوع دردی را 
دوا نمی کنــد وقتــی بدون مســتند و توجه 
بــه مصوبه ای که مجمع تشــخیص در نحوه 
رسیدگی و ردصلاحیت ها دارد، این کار انجام 

می شود، مطمئنا دستاوردی نخواهد داشت.
به گــزارش ایلنــا محمود میرلوحــی فعال 
ردصلاحیت های  درباره  اصلاح طلب،  سیاسی 
برخــی از داوطلبیــن در انتخابــات مجلس 
شورای اســلامی گفت: متأســفانه این روند 
قابل پیش بینی بــود و اتفاق عجیبی نیفتاده 
و بــه نظر می آید تصمیم یکدســتی و هرچه 
بیشتر فاصله گرفتن با مشارکت حداکثری و 
عدم توجه بــه الزامات حفظ جمهوریت نظام 
خودش را نشــان می دهد. با آن صحبتی که 
رهبــری اول ســال دربــاره انتخابات مطرح 
کردند، تصور می شد بنا است اتفاقاتی بیفتد، 
اما به عنوان کسانی که در وزارت کشور بودیم 
و تجربه ســوابق این کار را داشتیم، احساس 
می کردیــم اگر بخواهد اتفــاق جدی بیفتد، 
لوازم و مقدمــات قابل توجهی دارد. وقتی به 
قانون جدید انتخابات رسید و مسیر تصویب 
طی شــد، برای ما تقریبا روشــن شد که اگر 

قرار بود مســیر دیگری مربــوط به انتخابات 
باشد علی القاعده نباید آن مسیر طی می شد.

وی افزود:  دیدید کــه صداهای محدودی از 
گوشــه و کنار کشور شنیده شد که بعضی ها 
می گفتند بنا اســت انتخابات متفاوتی داشته 
باشــیم و بررســی صلاحیت ها دچــار تغییر 
شــود. اما قرائن نشــان نمی داد که مسیر آن 
اســت بلکه مسیر به سمت یکدستی و همان 
مسیری که در انتخابات ۹۸ و ۱۴۰۰ طی شد، 
پیش رفت. این بود که این یکدســتی تقویت 
و تحکیم شده و هر روزنه  و معبری که تصور 
می شد ممکن اســت به سمت دیگری باشد، 
مسدود شــد. ولی بعضی ها باز هم می گویند 

وضعیت بهبود پیدا می کند. 
میرلوحــی تصریح کــرد: به نظر می رســد 
با دســت فرمان ســال های ۱۴۰۰  انتخابات 
و ۹۸ بــه پیــش خواهد رفــت و انتخابات با 
مشــارکت حداکثری در دســتور کار برخی 
از دســت اندرکاران نیســت. نظرسنجی ها از 
میزان مشارکت هم نگران کننده است. مسائل 
اقتصادی، شرایط روز کشور، وضعیت اشتغال 

و مهاجرت این نگرانی را تایید می کند.
وی در پاســخ به این سوال چرا اصلاح طلبان 
با تعداد بــالا در انتخابات ثبت نام نکردند آیا 
نمی شــد حداقل در انتخابات ثبت نام کنند 
و بعد از آن شــاهد نتایج صلاحیت ها باشیم، 

گفت: چه ســودی دارد؟ مگر ما اندوخته مان 
کــم اســت و در ردصلاحیت هــا چیزی کم 
داریم؟  تقریبــا می بینید از همه بزرگان وقت 
برای کاندیداتوری در ریاست  شخصیت هایی 
جمهــوری ۱۴۰۰ بودند که به مراتب فراتر و 
قوی تر از آنها بودند، اما بررســی  و تلقی شان 
این بود کــه تأیید صلاحیت نخواهند شــد 
و نرفتنــد. لذا تقریبا می شــود گفت صابون 
شورای نگهبان و ردصلاحیت به لباس اغلب 
اصلاح طلب ها خورده و بعید می دانم کسی را 
داشته باشیم که تجربه ردصلاحیت را نداشته 
باشد. بنابراین تکرار این موضوع دردی را دوا 

نمی کند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب افزود: بعضی 
از دوســتان می گوینــد می رفتیــد ثبت نام 
می کردیــد، درصورت رد صلاحیــت هزینه 
آن بــه دوش نهادهــای رد صلاحیت کننده 
می افتاد، اما خیال ایــن نهادها خیلی راحت 
شــده و بیدی نیستند که با این بادها بلرزند. 
وقتی رهبری آن مواضع را بیان کردند، برخی 
تلقی شان بود که حتما یک اتفاقی می افتد اما 
باز هم این عده به روش گذشــته خود ادامه 
دادند. اصلا بعضی دوســتان تعجب می کنند. 
تلقی ایــن بود کــه اتفاقی می افتــد اما رد 
صلاحیت امثال آقای پزشکیان، خودش یک 

نمود است.

میرلوحــی در پاســخ بــه ایــن ســوال که 
فکــر می کنید رونــدی که از آن بــه عنوان 
خالص ســازی تا کجا ادامه پیدا خواهد کرد، 
گفت: تا جایی که سر خالص سازان به سنگ 
بخــورد. به نظر نمی آید کــه این نصیحت را 
جدی بگیرند. متأسفانه می بینید به نقطه ای 
رسیدیم که قبلا می گفتند ما اکثریت هستیم، 
اما اخیرا می بینند خیلی نمی توانند روی این 
بخش مانور بدهند و خیلی اظهرمن الشــمس 
شــده که آن ها اقلیت هســتند و می گویند 
اقلیت هستیم چون خودمان را صالح، خالص، 
وارث اصل اسلام، انقلاب و خط امام می دانیم. 
خانمی اخیرا اشــاره کرد کــه مملکت مال 
حزب الهی ها اســت، واقعیت حرف دل برخی 

از آنها را زد.
وی تصریــح کــرد: گاهــی هــم آدم تصور 

می کند نکند این افراد غافل هســتند، اخبار 
را نمی خوانند و بی اطلاع هســتند، اما برخی 
اظهارات نشــان می دهــد کــه همه چیز را 
می داننــد، گزارش هــا را می خوانند اما بنای 
اعتنــا ندارند و می گویند برونــد که بروند. با 
تحقیق به شــما عرض می کنــم، ۶ میلیون 
باســواد کشور، پزشــک این کشــور، یعنی 
فردی که ۳۰ ســال کار کرده دارد می رود نه 
دانشجویی که دارد تحصیل می کند. در حوزه 
پرستار شاهد مهاجرت هستیم. اخیرا شنیدم 
کشورهای جنوب خلیج فارس، عمان، امارات 
و حتی عربســتان ایرانی های تحصیلکرده و 
فــن آور را جذب می کنند. حالا اروپا و آمریکا 
جــای خــود را دارد. متأســفانه برخی هیچ 
دغدغه ای برای این قضایا ندارند و می گویند 

رفتند که رفتند.

مرتضی الویری در گفت وگو با »مردم سالاری«:

باید به سمت اصلاح و بازنگری قانون اساسی برویم
اگر حاکمیت به تغییرات بنیادی دست نزند من به آینده کشور بیمناک هستم

میرلوحی:

صابون ردصلاحیت ها به اغلب اصلاح طلب ها خورده است

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای 
اسلامی گفت: دنیا به طرف هوش مصنوعی و تکنولوژی 
اینترنتی می رود و ما فضای مجازی را محدود می کنیم 
و با ادامه این روند، در آینده کشوری خواهیم ساخت که 

فاصله زیادی با دنیای پیشرفته خواهد داشت.
به گزارش شفقنا، مسعود پزشکیان در رابطه با وضعیت 
اینترنت در کشــور، اظهار کرد: دنیــا به طرف هوش 
مصنوعــی و تکنولوژی اینترنتی مــی رود و ما فضای 
مجازی را محدود می کنیم و اگر بخواهیم اینگونه عمل 
کنیــم، در آینده ای نه چندان دور کشــوری خواهیم 
ســاخت که فاصله زیادی با دنیای پیشــرفته خواهد 
داشت. ما همواره استفاده های غلط از اینترنت را مورد 
توجه قرار می دهیم، در حالی که نباید به خاطر افرادی 
که استفاده های غلطی از اینترنت دارند، افراد خوب را 

هم محروم کنیم.
وی افــزود: حاکمیت، دولت، مجلس و قوه قضاییه باید 
مشــکل مردم را حل کنند و در غیــر اینصورت مردم 
مشــکلات جامعــه را از نزدیک لمس مــی کنند و به 
عنوان مثال وضعیت سفره و معیشت خود را از نزدیک 
می بینند و می دانند که مشــکلات حل نشــده است 

بنابراین نیازی نیست فضای مجازی را محدود کنیم.
آقای پزشــکیان تصریــح کرد: مردم به هر شــکلی از 
اینترنت اســتفاده می کنند و ایــن محدودیت ها فقط 

نگرانی و عصبانیت مــردم را افزایش می دهد درحالی 
که ما باید همیشه از نوآوری ها استقبال کنیم و پیشتاز 
باشیم. مدیرانی که خطر نکنند و از نوآوری ها فرار کنند، 
جامعه ای عقب مانده و مردمی گرفتار و گرسنه  ایجاد 

می کنند.
وی در پاســخ به این ســوال کــه آیا احتمــال رفع 
محدودیت های اینترنتی وجود دارد، گفت: با این نگاهی 
که در کشــور وجود دارد، فکر نمی کنم جسارت آزاد 
کردن فضای مجازی را داشته باشیم و افرادی می توانند 
این کار کنند که خودشــان ذهن باز و اندیشه لازم در 
پاسخ گویی به مشکلات را داشته باشند و کسانی که از 
نظر علمی و کارشناسی ضعیف هستند اجازه نخواهند 
داد، مطالبی مطرح شود که آنها را زیر سوال ببرد و این 

مساله باعث می شود که اجازه باز شدن فضا را ندهند.
آقای پزشکیان در پایان خاطرنشان کرد: در صدر اسلام 
تنها کار روسای قبایل در برابر رسول خدا)ص( این بود 
که اجازه ندهند سخنی بگوید اما ما الان می ترسیم یک 
عده حرف بزنند و به جای اینکه حرف حق را بگوییم و 
عادلانه صحبت کنیم، از کسی که می خواهد حرف حق 
بزند می ترسیم. درحالی که اگر او حرف حقی می زند 
و ما اشکال داریم، پس باید خودمان را اصلاح کنیم اما 
اگر حرف اشتباهی می زند، فضای مجازی فرصتی برای 

ما است تا آنها را افشا کنیم.

یک نماینده مجلس درباره انتقادات نســبت به افزایش 
ســن بازنشستگی گفت: آن چیزی که مجلس در حال 
حاضر درباره اش بحث کرده است به نظرم درست نبود 
و ما درخواســت داشتیم که ابهام برطرف شود و تلاش 

می کنیم دوباره یک اصلاحیه در موردش انجام شود.
به گزارش ایلنا احمدامیرآبادی فراهانی، درباره انتقادات 
نسبت به افزایش سن بازنشســتگی و این که چرا باید 
برای جبران ناترازی صندوق های بازنشســتگی ســن 
بازنشســتگی افزایش پیدا می کــرد، گفت: صندوق ها 
مشــکلات اساسی از باب مدیریت و زیر ساخت ها دارند 
و آن ها باید اصلاح شــود. این نماینده مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشــان کرد: هنگامی که هر حزب، گروه 
و جریانی بر ســرکار می آید و یکســری آدم هایی که 
تخصص ندارند برســرکار می آورند و در هیات مدیره ها 
می گذارند، این ها باعث می شــود ارزش افزوده و درآمد 
صندوق ها کاهش پیدا کند؛ در واقع این ها مشــکلات 
اساسی صندوق ها اســت. وی تاکید کرد: این باندها و 
رانت های قدرتی که بعضاً شکل می گیرد، باعث می شود 
رفقا و هم حزبی های شان را می برند. این ها گرفتاری های 

صندوق ها است نه افزایش سن بازنشستگی. 
امیرآبادی فراهانی یادآور شد: در دنیا بسیاری از دولت 
می آیند بعضاً سن بازنشستگی را یک تا ۴ سال افزایش 
می دهند که معضلات شان حل شــود اما اول این کار 

انجام نمی شــود، آنجا همه چیز شــفاف است و رانتی 
وجود ندارد. 

وی ادامه داد: متاســفانه می خواهــم بگویم آن چیزی 
که مجلس در حال حاضر درباره اش بحث کرده اســت 
به نظرم درســت نبود و ما درخواست داشتیم که ابهام 
برطرف شــود و تلاش می کنیم دوبــاره یک اصلاحیه 
در موردش انجام شــود، چراکه ابهــام دارد؛ بعضی ها 
می گویند ۴۲ سال شده، برخی هم می گویند ۳۵ سال 
شده است. معتقدم مصوبه ابهام دارد و این باید درست 
شود. این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی درباره 
اینکه انتقاد به انتخاب رؤسای صندوق های بازنشستگی 
و در پاســخ به این سوال که آیا مجلس به عنوان ناظر 
می تواند بر انتخابات ایــن صندوق ها ورود کند، گفت: 
نمی شــود، مجلس قانون گذار اســت و این صندوق ها 
خصوصی و خصولتی هستند، خودشان مجمع دارند و 

مجامع شان باید تلاش کنند که درست شود.
وی تاکیــد کرد: بــه اعتقاد من هرچــه واگذاری ها را 
بیشتر به ســمت دولتی ها، نیمه خصوصی و خصولتی 
ببریم، این مشکلات را متاسفانه داریم یعنی می آییم در 
واگذاری مثلا از وزارت نفت یک پتروشیمی را می گیریم 
و بــه وزارت کار می دهیم؛ یعنــی از وزیر نفت به وزیر 
کار می دهیــم و از آن حالت اختصاصیِ فنی هم آن را 

می اندازیم و باعث ورشکستگی شرکت می شویم.

پزشکیان:

جهان به دنبال هوش مصنوعی و ما به دنبال محدودیت اینترنت 
امیرآبادی:

مصوبه مجلس در مورد سن بازنشستگی ابهام دارد




